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Vánoce jsou svátky klidu, pohody 
a setkávání se svými nejbližšími 

a přáteli. Budu rád, když toto bude 
platit také letos. Uplynulý rok určitě 
nebyl jednoduchý a z relativně bez-
starostného života jsme se probudi-
li do doby, kdy se nedaleko od nás 
válčí a mnoho lidí přišlo o střechu 
nad hlavou. 

Těch, kteří budou potřebovat po-
moci, není málo. Ceny energií, potra-
vin, zboží a služeb se zvyšují a inflace 
užírá nám všem z úspor, které jsme 
měli připraveny na horší časy. Je třeba 
si přiznat, že následující roky nebu-
dou jednoduché ani pro jednotlivce, 
ani pro obce a města. Často slyším, že 
dobře už bylo. Na druhou stranu platí, 
že jednou je líp, jednou je hůř. Buď-
me prosím k sobě příjemní, shovívaví 
a tolerantní, pomáhejme si společně 
nést složitosti dnešní doby. Věnujme 
svým rodinám, nejbližším a přátelům 
každou volnou chvíli. Pokud se bude-
te o Vánocích procházet nebo půjdete 

na půlnoční, vzpomeňte na ty, co už 
nejsou mezi námi. Věnujte jim krátkou 
vzpomínku, připomeňte si veselé oka-
mžiky, které jste s nimi zažili. Vždyť to, 
že člověk nezapomíná na minulost, 
mu umožňuje vytvářet lepší budouc-
nost.

A co si přát pro ten rok následující? 
Všem přeji především pevné zdraví, 
to je nejdůležitější. Tak jako se střídají 
jaro, léto, podzim, zima, tak i v životě 
lidském přijde podzim, a proto kaž-
dého z nás čeká stáří. Období zaslou-
ženého odpočinku, radostí z úspěchů 
svých dětí či prvních slovíček našich 
vnoučat a častějších návštěv u lékaře. 
Rád bych proto především seniorům 
popřál kromě zdravíčka hodně život-
ního optimismu pramenícího z život-
ních zkušeností. Přeji vám, ať nezů-
stanete sami, ať máte kolem sebe své 
nejmilejší a nejbližší.

Dětem popřeji hodně dárků pod 
stromečkem a bílé Vánoce, všem 
pak kromě toho všeho také spous-

tu rodinné pohody, osobních úspě-
chů a dobré nálady po celý nový rok  
2023.  

Mgr. Pavel Buzek, 
starosta obce

Polsko nedávno dokončilo poslední 
zbývající úsek dálnice A1, která nyní 
vede od trojměstí Gdaňsk, Gdynia 
a Sopoty až na českou hranici, tedy do 
Věřňovic. Občané tak získávají rych-
lé spojení směrem k Baltu do Polska, 
kam se po dálnici A1 dostanete po uje-
tí 584 km až k moři. 

Původní myšlenka propojit sever 
a jih Polska pochází ze začátku druhé 
poloviny 20. století. Celý projekt byl 
vnímán jako mimořádně ekonomicky 
důležitý. Hlavní část dálnice, téměř 
400 km, byla postavena mezi lety 
2005 až 2014, došlo tak k propojení 
velkých měst u Baltského moře s To-
runí, Lodží, Čenstochovou, Katovicemi 
a dalšími s naší dálnicí D1. V Polsku je 
dálnice A1, která je součástí spojení 
mezi severní, střední a jihovýchod-
ní Evropou, nazvaná též Jantarová  
(Autostrada Bursztynowa).

Dolní Lutyně a Věřňovice se tak 
stávají místem, která obě mezinárod-
ní silnice spojuje, končí zde dálnice D1 
svým 377 km a současně začíná polská 
A1.  (pb)

Věřňovice – tam, kde končí D1 a začíná A1 vedoucí až k moři

Vánoční slovo starosty

Věřňovice
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Marián Pospěcha: Vánoce chci  
trávit s těmi, které mám rád
Na faře v Dolní Lutyni bude trávit své čtrnácté vánoční svátky. A také letos se setká s rodinou i se svý-

mi farníky. „Vánoce tady pokaždé prožijeme jinak, a vždy krásně,“ říká dolnolutyňský farář Marián  
Pospěcha.

Pane faráři, co se Vám vybaví, 
když se řekne Vánoce?
Vánoce pro mě znamenají příleži-
tost, jak si znovu uvědomit, že je 
krásné a velké být člověkem. To 

neříkám jako nějakou okřídlenou 
frázi, ale je to čirý fakt. My, křes-

ťané, slavíme Vánoce, protože Kristus 
tenkrát přišel do středu lidské bídy, lidských starostí a lid-
ských problémů. Dnes to prožíváme stejně. Je to realita, 
smysl, příčina inkarnace – vtělení. Je to šance, příležitost si 
uvědomit, že ať se děje, co se děje, nejsme na holičkách. Je 
prostě úžasné být člověkem, když i Bohu se zachtělo být 
člověkem. A proto je dobře, že Vánoce jsou tady každý rok. 
Pohled do jesliček nám umožňuje objevit v nich opět sebe 
samé. 
 
Jak jste Vánoce kdysi prožíval coby chlapec doma 
s rodiči?
K Vánocům se ve vzpomínkách vracím docela často a vel-
mi rád, protože to pro mě byl krásný čas, jako pro každé 
dítě. Čas plný očekávání, radosti, těšení, protože nejsme 
zatěžkáváni povinnostmi přípravy Vánoc. Dítě prožívá tyto 
svátky jinak než dospělý. A samozřejmě, že ty vjemy, vůně 
či zvuky z dětství v nás zůstávají do dospělosti a spoustu 
krásných zážitků si s sebou neseme celý život. Já se k nim 
vracím, když mi bývá těžko či smutno.

Také jste jako dítě měl tužby a přání, těšil jste se na 
nějaký dárek, který jste si moc přál a dostal ho, nebo 
naopak nedostal?  
Bude to možná znít divně, sám se tomu divím, ale já jsem 
se zrovna na dárky nikdy příliš netěšil. Nebo alespoň ne 
víc, než na ten kouzelný pocit a vědomí, že budu s těmi, 
které mám tolik rád. To jsem si užíval ze všeho nejvíc. Zažil 
jsem jedny Vánoce, kdy jsme kvůli okolnostem v rodině 
dárky prostě nedostali. Z finančních důvodů to zkrátka 
nebylo možné. Buď večeře, nebo dárky... A zatímco rodi-
če to hrozně trápilo, maminka kvůli tomu plakala, já jsem 
nechápal, proč z toho dělá vědu. Pro mě bylo důležité, že 
jsme všichni spolu. Miloval jsem vánoční návštěvy u rodi-
ny a našich přátel, obdivoval jsem jejich stromečky a celou 
tu atmosféru těch krásných dnů. Mě fascinovala možnost 
těšit se z blízkosti lidí, které mám rád, kteří patří do mé ro-
diny a mezi mé přátele. V tomto slova smyslu jsem vnitřně 
velmi svobodný. Mám to tak v sobě dodnes. Moc dobře si 
uvědomuji, že není úplnou samozřejmostí, že mám kolem 
sebe lidi, které mám rád. To je pro mě největší dárek. Ne-
jen o Vánocích. 

Budete trávit letošní Štědrý večer ve farnosti, nebo 
třeba u rodičů či přátel?
V mém povolání musím podělit čas pro soukromí, ale 
také profesi. Má profese je ale součástí i mého soukromí. 
Takže obojí je mým velkým bohatstvím. Kdybych byl jen 
s rodinou, trápilo by mě, že nejsem s farníky. Kdybych byl 
jen s farníky, bylo by mi smutno po rodině a partě mých 
celoživotních přátel. Těším se tedy na všechny! A platí již 
výše zmíněné. Já si velmi dobře uvědomuji, že mé životní 
bohatství mám v lidech, kteří jsou součástí mého života. 
Neměnil bych! 

Co nesmí chybět na Vašem Štědrovečerním stole? 
Preferujete českou klasiku, nebo máte poupravené 
menu?
Mezi námi… mně je to celkem jedno, já na tom nebazíruji. 
Beru, co je. Jasně, mám rád tradiční klasiku. Když je, tak 
je, ale když není, nic se neděje. Jak už jsem říkal, zažil jsem 
i svátky, kdy jsme měli brambory maštěné máslem a ci-
bulkou a pár cukrovinek. Nic víc! Právě tyto Vánoce jsme 
tenkrát prožili daleko kouzelněji, než když se všechno upí-
ná k tomu, co velí zvyklosti. Myslím, že by tuto zkušenost 
měli mít všichni. 

Vánoce sice nejsou největším křesťanským svátkem, 
tím jsou Velikonoce, ale pro většinu národa jsou to 
ty hezčí. Jak to máte Vy, na které z těchto svátků se 
těšíte víc? 
Na oba. Kdyby nebylo Vánoc – narození, nebylo by Veli-
konoc – vzkříšení. Oba svátky mají svou sílu, náboj, smy-
sl i poselství. Z Velikonoc nikdo nedělá příliš pohádky.  

Pokračování na str. 5
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Mikuláš naděloval v kulturním domě

V sobotu 3. prosince 2022 pořádala Osvětová beseda v Dolní Lutyni ve velkém sále kulturního domu Mikuláš-
skou nadílku. Děti i rodiče mohli zhlédnout divadelní představení Vánoce se skřítky a svatá trojice Mikuláš,  
anděl a čert rozdali 41 dětem, které rozhodně nezlobily, balíčky plné dobrot. Akce se zúčastnilo celkem  
101 rodičů a dětí.  (red)

Dívky ze 7. tříd uspěly v soutěži, kterou pořádalo Gymnázium Komenského v Havířově. Tentokrát se nejen kreslilo 
a malovalo, ale také psalo ve stylu Orbis pictus, kdy měla být propojena názorná malba či kresba s textem na téma 
Strom – symbol propojující všechna odvětví lidského života.

Viktorie Váchová se umístila na 3. místě a 2. místo obsadil tým děvčat z volitelného předmětu výtvarné 
činnosti Karolína Hodulová, Dominika a Alexandra Vizváryovy (7. A), Tereza Sedláčková (7. B).

Děkujeme za reprezentaci školy. Martina Lajczoková, uč. VV

Literárně výtvarná soutěž Malovaný svět – strom
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Milí přátelé charitního díla,

velice si vážíme vaší dlouholeté podpory Tříkrálové sbír-
ky. Děkujeme, že jste i při minulém tříkrálovém koledová-
ní (2022) sbírku podpořili. V regionu Charity Bohumín se 
vykoledovalo 504 207 korun, dalších 30 250 korun se 
vybralo formou on-line koledy a bezhotovostních darů. 
K této celkové sumě přispěli občané Dolní Lutyně částkou 
140 357 korun. Finance ze sbírky byly tentokrát využi-
ty především pro potřeby Domova pro seniory U Kaple,  

a to konkrétně na pořízení služebního vozidla, které je 
využíváno k dopravě klientů a k zásobování Domova. 

Z nové sbírky, která bude probíhat od 1. do 15. ledna 
2023, bychom rádi zakoupili polohovací geriatrická křes-
la do Domova pro seniory U Kaple a Charitního domu 
sv. Kláry jako pomůcku pro klienty, kteří mají problémy 
se samostatným pohybem a onemocněními ztěžujícími 
chůzi. Křeslo pomůže těmto lidem pohybovat se ve ven-
kovních prostorách domovů. Dále bychom chtěli vytvořit 
kvalitní pracovní prostředí zaměstnancům Noclehárny sv. 
Martina, např. rekonstrukcí hygienického zázemí.

Aktuální informace o našich záměrech naleznete na 
webu sbírky: https://www.trikralovasbirka.cz/vyuziti/.

Děkujeme za vaši dosavadní štědrost a věříme ve vaši 
podporu i v roce 2023.

Za pracovníky i klienty Charity Bohumín
Zdeňka Kniezková Brňáková, ředitelka

www.bohumin.charita.cz

Velikonoce jsou o realitě a tvrdosti života, kdežto vánoční 
svátky jsme si my lidé tak nějak „nazdobili“. Je to čas pohá-
dek, takže nám to trochu podstatu reality Vánoc ředí, ale 
oba ty svátky mají svůj nezastupitelný význam. A je dobře, 
že jsou rok co rok. 

Jak vypadají Vaše ideální Vánoce? Trávíte je raději ve 
městě, nebo na horách v přírodě, kde nechybí sníh, 
případně sport? 
Mé ideální Vánoce jsem už zmínil. Hlavní dny Vánoc proží-
vám se vším, co k nim patří ve farnosti a v domácím pro-
středí. To je základ! Ovšem když Vánoce skončí, nejčastě-
ji okolo 10. ledna svátkem Křtu Páně, ve druhé polovině 
měsíce mizím do dálav, kvůli jisté “revitalizaci“ mysli. Miluji 
hory, Beskydy. Už mnoho let jezdívám na horské chaty se 
svými přáteli, s kterými mohu být úplně sám sebou. V ty 
dny naprosto sobecky odkládám mobil, nepřijímám žádné 
závazky, požadavky, povinnosti a až upjatě si střežím ka-
ždou minutu. 

Na závěr našeho rozhovoru Vás chci poprosit o krát-
ké vánoční poselství… Na co bychom podle Vás měli 
o Vánocích myslet především, jak je prožít?  
Myslím si, že není ani tak důležité zajímat se o to, jaký dá-
rek dostanu, jako spíš bych se jako dospělý člověk měl za-
bývat tím, jak já sám se můžu stát darem pro druhé. To 
je daleko zásadnější. Slyším, jak lidé říkají, že díky tomu, 
co prožíváme, že to nejsou žádné Vánoce. To není pravda! 
Právě že toto jsou Vánoce. Ty situace, okolnosti, ať jsou  
sebedrastičtější a náročnější, nás vrací k tomu, o čem pů-
vodně Vánoce skutečně byly a jsou. Nebesa vstupují do 
pekla světa. Bůh se něžně rodí do epicentra agrese lidské 
bídy, lidských průšvihů. To je přesně to, co my potřebujeme 
jako sůl a co já vnímám jako velmi důležité. Tak to zpíváme 
v té nádherné koledě Tichá noc, svatá noc. V poslední slo-
ce se zpívá: „Stín a mráz vůkol nás.“ Tím se vůbec nemyslí 

povětrnostní podmínky. Myslí se tím stín a mráz v různých 
podobách, kterými procházíme ve společnosti, v ekonomi-
ce, v kultuře a v celém našem životě. A dále: „V hloubi 
srdce však Gloria hřmí, dík, že hříšník se s důvěrou smí 
u Svaté rodiny hřát.“ Proto bych chtěl popřát nám všem, 
abychom se mohli zahřát v blízkosti Svaté rodiny. To vidím 
jako kardinální a zásadní, o to tady jde. V opačném případě 
to skutečně nejsou Vánoce! (red)

Pokračování ze str. 3
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1)  Co pro Vás znamenají vánoční svátky?
2)  Co o „Vašich“ Vánocích nesmí chybět? Bez čeho by to  
 pro Vás nebyly ty nejkrásnější svátky?
3)  Co byste popřáli blízkým a všem lidem do nového roku?

Eva Křemenová, 
bývalá ředitelka MŠ Zbytky

1 ) Pro mě osobně jsou Vánoce nejhezčí 
svátky roku. Jsou synonymem vanilkových ro-
hlíčků, pohádek, určitého tajemna, vzpomínek 
na ty nejbližší, ale hlavně je to období, kdy se 
můžeme chovat a radovat ze všeho jako malé děti. Je to jako zažít 
pohádku na vlastní kůži.

2 ) Ozdobený vánoční stromeček, spousta barev a vůní, teplo, 
napečené cukroví, poslech vánočních koled, nejrůznější vánoční tradi-
ce. Hlavně ale je to čas, kdy je celá rodina pohromadě a obdarujeme 
se milými dárečky a užíváme si jeden druhého.

3 ) Žít v jistotě, v míru, klidu, ve zdraví, lásce a radosti. Přeji 
všem, abychom ten rok 2023 prožili s porozuměním, pokorou, úctou  
a ohleduplností ke všem, i k sobě samým.

Karin Anýžová, 
knihovnice Osvětové besedy v Dolní 
Lutyni

1 ) Pro mě jsou to nejkrásnější svátky, pří-
ležitost udělat radost blízkým. Domácí pohoda  
a dny, které mohu trávit se všemi, které mám ráda.

2 ) O Vánocích u nás nesmí chybět sváteční a pohodová atmo-
sféra, rodina, napečené cukroví, ozdobený vánoční stromeček a naši 
kočičí rošťáci. 

3 ) Především zdravé a pohodové dny. Spoustu životního opti-
mismu a radost z každého nadcházejícího dne.

Petr Dinič, 
dobrovolný hasič 

1 ) Asi to bude znít jako klišé, ale Vánoce  
a vůbec vše kolem nich jsou pro mne symbo-
lem pohody. Jen mi trochu poslední roky chybí 
sněhová nadílka. V tomto čase hodně bilancuji. 
Koukám zpětně na celý uplynulý rok a stejně tak si vytyčuji cíle pro 
ten následující. Nejsou to jen cíle vysoké, jde i o radosti, které udělají 
život pohodovější.

2 ) Vánoce, to je u nás kapr a salát. Na pohádky nekoukám.  
Procházky se psem, návštěvy známých, novoroční výšlap na Gí-
rovou. Tohle jsou moje tradice. Tedy ještě jedna tady je. Každý rok  
24. prosince dopoledne jdeme chlapi z centra naší obce „na jedno“. 
Taky bilancujeme, ale hlavně dáváme manželkám prostor pro úklid  
a nepřekážíme na pohovce. Tradici nám pokazila pandemie a teď 
zavření všech hospůdek v centru… Tak přemýšlím, kde se sejdeme 
letos? 

3 ) Co popřát lidem v tento čas? Přes všechno to stresující ko-
lem, buďte na sebe hodní. Nic to nestojí a svět je pak lepší. Nejen  
o Vánocích. Žijeme na vesnici, ale kolikrát neznáme ani jméno svého 
souseda. Ty drátěné ploty mezi jednotlivými pozemky sice neposkyt-
nou soukromí jako moderní betonové zídky, ale dávají větší šanci pro 
komunikaci mezi lidmi, která poslední dobou vázne. Šťastné a veselé. 

Terezie Kantorová, 
účetní  

1 ) Vánoční svátky pro mě znamenají pře-
devším setkávání. Všech v rodinném kruhu, se-
tkání přátel, kteří nemají na sebe během roku 
tolik času, jak by chtěli. Kouzlo vánočního období 
je, že všichni mají na všechny čas. Jsou na sebe 
hodní a milí.

2 ) O Vánocích nesmí chybět nazdobený vánoční stromeček, 
vůně vánočního cukroví a především přítomnost všech mých milova-
ných osob. Vědomí, že jsou v pořádku – zdraví a šťastní. A štědrove-
černí pohádka, která pohladí po duši.

3 ) Všem bych popřála pevné zdraví, bez kterého je to těžké. 
Štěstí, které dělá život hezkým. A hlavně nám všem sílu život kolem 
nás v pohodě zvládnout. 

Lenka Rusková, 
kadeřnice

1 ) Vánoční svátky pro mě znamenají poho-
du, odpočinek a klid.

2 ) O Vánocích by nemělo chybět cukroví, 
kapr, bramborový salát, stromek, svíčky…  Svát-
ky by nebyly dokonalé bez rodiny.

3 ) Přeji všem štěstí, hlavně hodně zdraví a rodinné pohody.

Alena Sztulová, 
lektorka jógy

1 ) Kouzelný čas, který mi připomíná dět-
ství – upřímnou radost, očekávání, netrpělivost, 
a to vše teď vidím v očích svých dětí. Je to pro 
mě příjemné zastavení, rozjímání a bytí s mými 
nejmilovanějšími.

2 ) Řízek, bramborový salát, cukroví, rozsvícený stromeček,  
a hlavně ten jedinečný čas strávený v úzkém rodinném kruhu, kdy 
nikam nespěcháme a jsme prostě spolu.

3 ) Do nového roku bych chtěla všem ze srdce popřát spoustu 
lásky, pevné zdraví a také plno energie a odvahy na plnění svých snů 
i na zvládání životních zkoušek.

VÁNOČNÍ ANKETA  VÁNOČNÍ ANKETA  VÁNOČNÍ ANKETA
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Martina Šafratová  
(Klusová), 
svatební vizážistka

1 ) Znamenají mnoho. Nejvíce nyní radost  
v očích mých dětí, když mi mohou pomáhat s pe-
čením cukroví, zdobením vánočního stromečku  
a těšením se na Ježíška. 

2 ) Vzpomínky na mé nejbližší a také vánoční cukroví, bez něj 
nejsou Vánoce. A bez čeho by nebyly ty nejkrásnější? Bez mé nejbližší 
rodiny – manžela, dcerky a sestry s rodinou. 

3 ) Přeji všem zdraví a lásku a spousty nových a krásných zážit-
ku v roce 2023, na které budete rádi vzpomínat.

Lenka Trembošová, 
učitelka ZŠ A. Jiráska  

1 ) Vánoční svátky pro mne začínají výro-
bou adventního svícnu a zapálením jeho první 
svíčky. Od této chvíle si mnohem intenzivněji 
uvědomuji vzácnou přítomnost všech blízkých, 
ale často myslím i na ty, kteří jsou s námi již jen 
ve vzpomínkách. 

2 ) Mám ráda tradice, a proto si Vánoce vždy spojím s vůní cuk-
roví, které každoročně pečeme společně s maminkou. Těším se na 
punč, kapříka s bramborovým salátem, koledy, zdobení stromečku 
jen pár dní před Štědrým dnem i na to, jestli uvidím v očích ostatních 
nadšení z dárečků. 

3 ) Především zdraví, sílu, radost ze života a schopnost nepře-
stávat vidět přes to špatné i to dobré. Zároveň bych nám všem ještě 
popřála, ať neztrácíme víru v to, že po světě běhá stále dost lidí, pro 
které stojí za to se usmívat.  

Navštivte oficiální facebookovou stránku obce –

facebook.com/obecdolnilutyne

VÁNOČNÍ ANKETA  VÁNOČNÍ ANKETA  VÁNOČNÍ ANKETA

Každý člověk potřebuje svého Andě-
la Strážného a nás je hned několik. 
Spousta lidí už o nás ví, mnoha z nich 
jsme již naši pomoc poskytli a nejed-
nou se stali Anděly, kteří zachránili 
život. 

Naše organizace nese symbolic-
ký název Anděl Strážný a pomáhá 
seniorům, dlouhodobě nemocným 
lidem, osobám se zdravotním posti-
žením a jejich rodinám prostřednic-
tvím mobilního monitorovacího za-
řízení s SOS tlačítkem. Toto zařízení 
zvané TIPEC (zkratka tísňové péče) 
je napojeno na dispečink, kde je náš 
odborný personál připraven poskyt-
nout klientům okamžitou pomoc  

24 hodin denně, 365 dní v roce, ať už 
se jedná o nevolnost, náhlé zhoršení 
fyzického/psychického stavu či úraz.

Zařízení TIPEC pomáhá stovkám 
seniorů po celé České republice. 
Mimo jiné má v sobě zabudovaný 
detektor pádu a detektor pohybu, 
které zalarmují naše dispečerky, po-
kud se klient delší dobu nehýbe nebo 
upadne. Dispečerky následně klien-
tovi volají přímo na zařízení, zjišťují, 
v jaké situaci se klient nachází a v pří-
padě nutnosti kontaktují rodinné pří-
slušníky, jiné kontaktní osoby či inte-
grovaný záchranný systém.

Součástí naší služby je i připomí-
nání léků, kontrola pitného režimu či 
tzv. Povídavá linka, kam si klienti mo-
hou zavolat a popovídat si v případě, 
kdy se cítí osamělí či si chtějí zahrát 
třeba slovní fotbal nebo protréno-
vat paměť. Jednou z našich klientek 
je i bývalá paní učitelka, která našim 
dispečerkám velmi ráda předčítá kni-
hy. Povídavá linka je tedy mnohdy 
plná oboustranně přínosných a pří-
jemných chvil. 

Díky TIPCI jsou lidé schopni bez 
obav o své zdraví mnohem déle zů-
stat žít doma, ve svém přirozeném 
prostředí, kde mají vzpomínky, záze-
mí, klid ale především dobře známý 
DOMOV. 

Cílem Anděla Strážného je snížení 

zdravotních a bezpečnostních rizik, 
zprostředkování či poskytnutí po-
moci v krizových situacích a oddálení 
odchodu do pobytových zařízení

Kontakt: 
Anděl Strážný z.ú.
Fügnerovo náměstí 1808/3,  
120 00 Praha 2
E-mail: 
poptavka@andelstrazny.eu
Bezplatná telefonní NONSTOP 
linka: 800 603 030
Webové stránky: 
www.andelstrazny.eu

Jedno přání mám – ZŮSTAT DOMA
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Krajský úspěch našich mladých výtvarníků

Závěr roku na Zbytkách Návštěva Mikuláše ve školce

Dne 30. listopadu proběhlo v Ostravě slavnostní vyhod-
nocení vítězných prací krajské výtvarné a keramické 

soutěže pod názvem Svět budoucnosti, kterou pořádalo 
Středisko volného času, Ostrava-Moravská Ostrava. Děti 
měly za úkol výtvarně vyjádřit svou představu, jak bude 
svět vypadat v roce 4000 a později, jak se budeme oblé-
kat, jaké technologické vymoženosti nás čekají, či jak bu-
deme bydlet.
Vítězná práce v kategorii 5.–6. roč. ZŠ: 
Elen Kellnerová, V.A
Vítězná práce v kategorii 7.–9. roč. ZŠ:
Adéla Cestrová, VII.B

Děkujeme všem žákům, kteří se do soutěže zapojili, a oce-
něným dívkám srdečně gratulujeme. M. Lajczoková

S blížícím se koncem roku se na Zbytkách pořádaly po-
slední dvě akce pro děti a rodiče z MŠ a ZŠ Zbytky.

Světýlka všeho druhu se sešla na tradičním lampiono-
vém průvodu, který vedl zbyteckými ulicemi až k lesíku. 
Zde děti čekala strašidelná stezka odvahy se zábavnými 
soutěžemi a úkoly. Akce byla zakončena překvapením 
v podání skupiny Spiritus Draconis s jejich světelnou show. 

Zpestřit výuku a potěšit děti přišel Mikuláš se svou 
družinou do školky a školy hned začátkem prosince. Děti si 
připravily pestré vystoupení v podobě básniček a písniček, 
za které je Mikuláš obdaroval bohatou nadílkou. 

Děkujeme všem rodičům za přízeň, účast na akcích 
a celoroční pomoc při jejich organizaci.
 Rodiče při MŠ a ZŠ Zbytky

Dlouho očekávaný Mikuláš s čertem a andělem dorazil do 
MŠ Komenského 1009. Některé děti ho už od rána vyhlí-
žely oknem, jiné čekaly, kdy zazvoní zvoneček a otevřou 
se dveře. Konečně se ozvalo zaklepání a „Někdo“ vstoupil. 
Vykulené oči, napětí ve tváři, ale žádný pláč. 

Děti si připravily krátké vystoupení pro Mikuláše a jeho 
doprovod, a protože byly hodné a šikovné, za odměnu do-
staly mikulášský balíček s překvapením. Děkujeme. 
 Radka Trochtová, 
 MŠ Komenského 1009

Bobřík informatiky
Počátkem prosince proběhla na naší 
škole on-line soutěž znalostí a doved-
ností žáků základních a středních škol 
v oblasti informatiky a informatického 
myšlení – Bobřík informatiky. Zúčast-
nila se jí většina žáků školy a mnozí 
překvapili svými výkony a znalostmi. 
Soutěž je organizována s podporou 
MŠMT v pěti věkových kategoriích od 
žáků 4. ročníku ZŠ až po 4. ročník SŠ. 
Cílem soutěže je popularizovat infor-

matiku ve školách, a přestože soutěžní 
test nevyžaduje žádné speciální znalos-
ti z informatiky, snaží se u žáka rozvíjet 
samostatné logické myšlení, algoritmi-
zaci a digitální gramotnost. Soutěžící 
vyplňují on-line test, v němž vybírají 
z několika odpovědí, doplňují správná 
řešení nebo přemísťují objekty na obra-
zovce. V prostředí webového prohlížeče 
zpracovávají celkem 12 úloh, které jsou 
limitovány časem 40 minut. Maximální 
počet bodů v každé kategorii byl 192. 
Naše škola soutěžila ve třech kategori-

ích – Mini (žáci 4. a 5. ročníku ZŠ), Benja-
min (žáci 6. a 7. ročníku ZŠ) a Kadet (žáci 
8. a 9. ročníku ZŠ). Nejlepší v kategorii 
Mini se stala Karolína Jaworková (128 
bodů), v kategorii Benjamin nejlépe 
uspěl Tomáš Babinski (192 bodů), což je 
maximum a v kategorii Kadet si nejlépe 
vedla Lenka Břízová s počtem bodů 124. 
Blahopřejeme úspěšným řešitelům za 
příkladnou reprezentaci školy na celo-
státní úrovni a všem ostatním účastní-
kům děkujeme za účast v soutěži. 
 Dalila Čempelová, učitelka ICT
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Berušky navštívili Mikuláš s čertem

Čertí školka ve Věřňovicích Mikuláš u hasičů v Neradě

V pondělí 5. prosince Berušky připravily pro své rodiče 
letošní první tréninkové vystoupení. Berušky Lady 

ukázaly část nacvičené sestavy mažoretek a třásní. Beruš-
ky Baby předvedly svůj nacvičený taneček s názvem Zima, 
kde se jim povedlo postavit i sněhuláky. Poté všichni při-
dali pár oblíbených tanečků, které tancujeme při rozcvičce, 
letos nás bylo opravdu hodně a do tělocvičny se holky při 
společných tancích málem nevešly. Jsem moc ráda, že nás 
je na trénincích hodně a holky věnují svůj volný čas pohy-
bu a tanci. 

Berušky byly za své taneční kreace odměněny obrov-
ským potleskem a nechyběla ani slzička, která rodičům 
ukápla. Už to vypadalo, že vystoupením den skončí, ale 
je přece Mikuláš... Hned po velkém potlesku do tělocvičny 
vstoupili Mikuláš a čert. Čertík děti trošku vystrašil, Mi-
kuláš děti pochválil, jak krásně tancují, pomáhají uklízet, 
hezky si hrají, starají se o zvířátka, umí si ustlat postýlku 
či rády chodí do školy, samozřejmě jim připomněl, aby si 
uklízely pokojíček a především poslouchaly rodiče. Předal 
Beruškám balíčky a s čertem se zase vrátí za rok. 

Přejeme všem krásné svátky plné pohody, zdraví a lás-
ky. Vaše Berušky. Mgr. Petra Šostoková

Mateřská škola ve Věřňovicích se na celý jeden prosincový 
týden proměnila v Čertí školku. Děti si hrály na čertíky, zpí-
valy čertí písničky, učily se básničky pro Mikuláše a zdobily 
si školku svými výtvory.  Vše se celý týden dělo ve školce 
po čertovsku.

Ve středu děti přišly v čertovských převlecích a spo-
lečně s čerticí Anabel plnily čertí úkoly. Tančily čertovské 
rejdováky, zpívaly tematické písně, cvičily čertí rozcvičku, 
přikládaly do pekla, vybíraly blechy z kožichu a vymýšlely 
čertí škleby.

Malí čertíci zavítali také nahoru do školy, trošičku po-
strašit své starší kamarády a předvést jim své krásné čer-
tí převleky. Všichni čertíci dostali čertí vysvědčení a čertí 
perníček. Na závěr čertice Anabel přečetla dětem čertov-
ský glejt, že všechny děti zdárně obstály u čertích zkou-
šek, a tak se mohou v pátek postavit tváří v tvář samot-
nému Mikuláši. V pátek už jen děti nedočkavě čekaly, zda 
se Mikuláš objeví. Ten se objevil a s ním i čert a anděl. Děti 
jim přednesly básničky a společně zazpívaly čertí písničku. 
Mikuláš je za to odměnil dobrotami. 

A teď už si budeme všichni užívat adventní čas a těšit 
se na příchod Ježíška. Petra Froncová

V sobotu 3. prosince si svatý Mikuláš udělal ve svém nabi-
tém programu čas a navštívil děti v požární zbrojnici SDH 
Dolní Lutyně-Nerad. Než se však děti mohly pochválit, 
jak se jim dařilo být celý rok hodné, byl pro ně připraven 
pestrý program. Sraz pro všechny děti, které se v průběhu 
školního roku věnují hasičskému sportu, pro jejich rodiče, 
sourozence a kamarády byl naplánován na sedmnáctou 
hodinu.

Na mikulášskou nadílku byly rovněž pozvány děti ze 
spřáteleného sboru 0SP Skrzyszów z Polska. Děti se nej-
prve věnovaly kreativním hrátkám, kdy si mohly vystři-
hnout vánoční stromeček či sněhuláka a nazdobit si je. 
Starší děti stihly rychlý vědomostní kvíz. Po půl šesté se 
všichni účastníci přesunuli ven, aby společně odpočítali již 
tradiční rozsvícení vánočního stromečku v Neradu. Na dě-
tech už pak byla znát nedočkavost, zda přeci jen ten Miku-
láš s čertem a andělem dorazí. 

A nakonec se dočkaly. Čert byl rozpustile neodbyt-
ný, jelikož se mu nechtělo odcházet s prázdnou.  Miku-
láš však u většiny dětí potvrdil, že byly hodné, a u těch, 
které trošičku zlobily, se i s andělem přimluvili, že se pro 
příští rok polepší. Každé z dětí si odneslo za odměnu balí-
ček a ti odvážnější budou mít na památku i společné foto  
s čertem. 

Pak už pokračovala volná zábava v kreativním koutku 
a na tanečním parketu. Pro všechny bylo připraveno ob-
čerstvení a příležitost přátelsky posedět se svými blízkými, 
kolegy a známými. Již se těšíme na podobnou akci v příš-
tím roce. Současně děkuji všem, kteří se aktivně zapojují 
do organizace a příprav akcí realizovaných SDH Dolní Lu-
tyně-Nerad. 

 Simona Šostá Skovajsová
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Utichlo srdce,  
zůstal jen žal, 

kdo Tě měl rád,  
vzpomíná dál.

Dne 20. prosince 2022 
jsme si připomněli 1. smutné  

výročí úmrtí pana  

Lubomíra WRÓBLA.

S láskou a úctou vzpomínají rodi-
če, bratr Roman s rodinou a sestra  
Andrea s rodinou.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Děkujeme za cestu, 
kterou jsi s námi šel, 
za ruce, které nám 
tolik pomáhaly. 
Děkujeme za to, 
že jsi byl, za každý den, 
který jsi s námi žil.

Dne 26. prosince 2022 vzpomeneme 
2. výročí úmrtí pana

Vladimíra STANIČKA.

S úctou a láskou vzpomínají manželka 
Helena, syn Zdeněk s rodinou a dcera 
Marta s rodinou.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Kdo v srdcích žije – 
neumírá.

Dne 30. prosince 2022 si 
připomínáme 5. smutné 

výročí úmrtí paní   

Aleny DAMKOVÉ.

S láskou a úctou vzpomíná dcera  
s rodinou a rodina Zahrajova.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Končí život – 
ne však láska…

Dne 1. ledna 2023 si při-
pomeneme 5. smutné 
výročí, kdy nás navždy 
opustil pan

Jan SOSNA. 

S láskou vzpomínají manželka 
Dana, dcera Petra a Radka s rodina- 
mi.

Kdo Tě měl rád, 
nezapomene. 

Kdo Tě znal,  
ten si vzpomene.

Dne 6. prosince 2022 
jsme vzpomněli 1. smutné výročí,  

kdy nás navždy opustil pan 

Vojtěch LYSÁČEK 
a zároveň dne 2. ledna 2023 
vzpomeneme jeho nedožitých 75 let.

Všem, kteří vzpomenou s námi, děku-
jeme. Manželka Věra, dcery Kateřina 
a Gabriela s rodinami.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Dne 14. prosince 2022 
uplynuly 2 roky, kdy nás 
ve věku 72 let opustil 
náš milovaný manžel, 
tatínek, dědeček, tchán, 
bratr, švagr a strýc, pan

Teofil KŘÍSTEK.

Stále vzpomíná manželka, syn s celou 
rodinou a příbuzní.  
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Kdo žije v srdcích těch, 
které neopustil,  

ten neodešel.
  

Dne 14. prosince 2022 
jsme si připomněli  

5. smutné výročí úmrtí pana 

Evalda NEDĚLY.

S láskou vzpomínají manželka, dcera 
a syn s rodinami.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Dne 16. prosince 2022 jsme si připo-
mněli 10. smutné výročí úmrtí paní

Anežky KVAPILOVÉ

a dne 27. prosince 2022 
si připomeneme nedoži-
té 99. narozeniny pana

Vladimíra KVAPILA.
 
S láskou a úctou na  
rodiče vzpomínají dce-
ra Mirka a syn Vláďa  
s rodinami.

VZPOMÍNKY
Pořád to bolí,  

ani čas nepomáhá, 
vzpomínka nevybledne,  

v srdci zůstává. 
Není to nic divného. 

Tvým odchodem 
přišel svět o člověka tak dobrého. 

Milujeme Tě a myslíme na Tebe stále, 
chybíš nám a chybět budeš dále…

Dne 15. prosince 2022 jsme si při-
pomněli druhé smutné výročí úmrtí  
milované

Šárky KONEČNÉ,
která by 11. listopadu 2022 oslavila  
55. narozeniny.

Vzpomíná milující manžel, dcery, 
zeťáci, vnučky, maminka a sestra  
s rodinou.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Jak tiše žila,
tak tiše odešla.
Skromná ve svém 
životě, velká ve své 
lásce a dobrotě.

Dne 1. ledna 2023 vzpomeneme  
3. smutné výročí úmrtí paní

Jarušky JAKUBCZYKOVÉ.

S láskou a úctou vzpomíná manžel 
Lubomír s rodinou.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Čas nikdy  
neběží tak rychle,

aby se dalo zapomenout.
To, že čas rány hojí,

je jenom pouhé zdání,
stále v srdci velká bolest

a tiché vzpomínání.

Dne 6. ledna 2023 si připomeneme 
druhé smutné výročí, kdy nás náhle 
opustila paní

Vlasta PLESCHNEROVÁ
a zároveň 21. března 2023 vzpomene-
me 12. smutné výročí, kdy nás navždy 
opustil pan

Antonín PLESCHNER.

S bolestí v srdci vzpomíná 
dcera Helena s rodinou.

VZPOMÍNKYVZPOMÍNKY
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Vydala ses na cestu,
kterou jde každý sám,
jen dveře vzpomínek
jsi nechala dokořán.

Dne 15. ledna 2023 si 
připomeneme 4. smutné výročí úmr-
tí naší maminky, babičky, prababičky  
a tety, paní

Marie MAZÁČOVÉ,
která by se 18. října 2023 dožila 95 let.

S láskou vzpomínají dcery Pavla  
a Jana s rodinami.

VZPOMÍNKY VÝROČÍ

ROZLOUČILI JSME SE

V měsíci listopadu oslavili naši spo-
luobčané 94.,93., ,90., 85. a 80. naro-
zeniny:

Marie ŠKUTÍKOVÁ 
Albert GRZEBIEŃ 
Anna SIKOROVÁ 

Božena RZODKOVÁ 
Oskar LUKAŠČÍK 
Stanislav ŽUREK 
Olga ŠVACHOVÁ 

Adéla NÁVRATOVÁ

Všem oslavencům gratulujeme  
a přejeme pevné zdraví, spokojenost 
a osobní pohodu do dalších let.
― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ― ―

Výročí zlaté svatby – 50 let společné-
ho života – oslavili manželé 

Zdeněk a Růžena HOLOMKOVI 
ze Zbytek 

&
 Josef a Helena SUŠKOVI 

z Dolní Lutyně.

Gratulujeme a přejeme hodně zdra-
ví, spokojenosti a rodinné poho-
dy do dalších společně prožitých  
let.

Rozloučili jsme se s našimi občany:

Jiří SVOBODA (*1956) 
Pavel MALCHAREK (*1963) 
Marie PŘIBILOVÁ (*1933) 
Věra GAVLASOVÁ (*1930) 

Marie WROŽYNOVÁ (*1938) 
Libuše GIECKOVÁ (*1943) 

Pavel KOTAS (*1965)

Všem pozůstalým vyjadřujeme 
upřímnou soustrast.

Poplatky za psy a odpady 
v roce 2023
Od 16. ledna 2023, vždy v pondělí 
a ve středu, bude možné hradit po-
platky za psy a odpady na obecním 
úřadě. Platba je možná v hotovosti 
nebo platební kartou. 

Výše poplatku za psa zůstává 
stejná jako v letošním roce, splatnost 
poplatku je do 31. května 2023.

Platba za odpady se odvíjí od 
zvolené velikosti nádoby (variabilní 
symbol = zvolená nádoba). Splatnost 
poplatku je do 30. června 2023. 

Úhradu obou poplatků lze pro-
vést v hotovosti nebo platební kar-
tou na obecním úřadě, nebo zaslat 
bankovním převodem na účet obce 
2920791/0100. Při platbě ban-
kovním převodem je třeba uvést 
správný variabilní symbol, ji-
nak nebude platba přiřazena ve 
správné výši poplatku!

Variabilní symboly zůstaly u psů 
i odpadů stejné jako v roce 2022, 

v případě, že si variabilním symbo-
lem nejste jisti, ověřte správnost te-
lefonicky nebo emailem u příslušné 
pracovnice obecního úřadu.

Veškeré podrobnosti o odpa-
dech včetně kalendáře s termíny 
svozu jsou uvedeny na stránkách 
obce – www.dolnilutyne.org, sekce 
Obecní úřad – Životní prostředí. 

Hana Kalmárová, zemědělský 
úsek (kalmarova@dolnilutyne.org, 
tel. 552 301 296) – psi

Lucie Gorgolová, úsek živ. pro-
středí (gorgolova@dolnilutyne.org, 
tel. 552 301 294) – odpady

Plavenky pro seniory
Obec Dolní Lutyně opět připravuje 
pro své občany od 60 let s trvalým 
pobytem v obci slevové karty slou-
žící k využívání sportovišť v areálu 
společnosti BOSPOR v Bohumíně. 
Konečné ceny budou známy během 

ledna 2023, informace doplníme 
v únorovém zpravodaji. Plavenky 
vydané v letošním roce platí do 
konce ledna 2023. V případě ja-
kýchkoliv dotazů se můžete obrátit 
na pracovnici sociálního úseku na 
telefonu 552 301 296 nebo e-mailu  
kalmarova@dolnilutyne.org.

Kdy bude obecní kalendář?
Roznos obecního kalendáře na rok 
2023 začne ve středu 21. prosince 
a bude pokračovat i mezi svátky. 

UZÁVĚRKA PŘÍSPĚVKŮ 
DO PŘÍŠTÍHO VYDÁNÍ 

Informujeme naše čtenáře, že v led-
nu Dolnolutyňské noviny nevychá-
zejí. Příspěvky do únorového vydání  
společenské kroniky přijímáme do ne-
děle 5. února 2023. 

Celá redakce přeje našim věr-
ným čtenářům krásné vánoční svátky  
a šťastný nový rok! 

 Redakce

PF 2023

Informujeme občany, že v sobotu 
31. prosince bude uzavřen sběrný 
dvůr. (red)

UPOZORNĚNÍ
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Stříbrné mistrovství mladé 
silačky Denisy Turkové

Tenista David Šimeček  
dorostencem roku 2022
Mladý nadějný tenista TK 
Slavia Orlová David Šime-
ček byl okresním tenisovým 
svazem vyhlášen nejlepším 
dorostencem v sezóně 2022. 
David hraje tenis od čtyř let 
a momentálně je v žebříčku 
na 7. místě v Moravskoslez-
ském kraji mezi dorostenci 
ročníku 2006 a mladší.

V roce 2022 vyhrál v ka-
tegorii Dorostu tři turnaje ve 
dvouhře a šestkrát si zahrál 
finále. Pokaždé ale skon-
čil druhý. Ve čtyřhře vyhrál 
v sezóně pět turnajů. Dokonce se mu podařilo už i jeden 
turnaj ve čtyřhře v kategorii mužů vyhrát.

Doufejme, že v příští sezóně mu bude sloužit zdraví 
a přidá další úspěchy.  (red)

Stříbrnou medaili přivezla z listopadového 7. Otevřené-
ho mistrovství České republiky mužů a žen v klasickém 
benčpresu v Rakovníku reprezentantka TJ Viktorie Bohu-
mín Denisa Turková. V kategorii ženy do 57 kg se blýskla 
výkonem 55 kg.

Už v sobotu proběhlo na stejném místě 6. Otevřené 
mistrovství České republiky juniorů v klasickém benčpre-
su, kde bohumínský oddíl silového trojboje reprezentovala 
opět Denisa Turková. V kategorii Juniorky do 57 kg vybojo-
vala 4. místo výkonem 55 kg.

Mezinárodní zkušenost si z dánského mistrovství svě-
ta v silovém trojboji EQ federace IPF ve Viborg přivezli re-
prezentanti a zástupci Dolní Lutyně TJ Viktorie Bohumín. 
V týmu nakladačů závodili Martin a Tomáš Turkovi.

Pro více informací je možnost sledovat facebook 
a instagram, buď oddílu ST TJ Viktorie Bohumín, anebo  
Martina Turka, který je trenérem silového trojboje a fitness 
trenérem. Tréninky probíhají také v jejich soukromé posi-
lovně.  (red)

Trenér Kubiš: Musíme zvládnout  
začátek jarní části soutěže
Přezimují na druhém místě tabulky, ale s odstupem sedmi bodů na vedoucí Oldřichovice. Trenéra fotbalistů 

Sokola Věřňovice Martina Kubiše mrzí ztráty bodů v závěrech zápasů, čehož výsledkem je druhé místo. 
Zbytečně až druhé. Trenéra mrzí, že někteří hráči netrénují tolik, kolik by bylo potřeba.

Jak byste zhodnotil podzimní část se-
zóny? Jste spokojený s umístěním 
a předváděnou hrou?
Začátek soutěže se nám nepovedl. 

V mnoha zápasech jsme ztratili body 
až v závěru utkání. Byly z toho jen remí-

zy a jedna prohra doma s Vendryní, kdy se zápas hodně 
nepovedl rozhodčím. Druhá polovina už byla podle mých 
představ a jsme tam, kde jsme.
  
Na kterých postech se potřebuje tým zlepšit? Kde vi-
díte rezervy?
Potřebujeme zvýšit konkurenci na postu brankáře a tvo-
řivého záložníka. My je snad i máme, ale bez tréninku to 
není ono. Zaměstnání je však na prvním místě, taková je 
realita.

Útočník Nikolas Chalkidikis kraluje tabulce střelců. 
Čím to, že se mu tak daří? Je to u něj standard, nebo 
má dobrou sezónu?  
Nikolas je hráč, který ten fotbal miluje. Je na sebe tvrdý 
v tréninku a jak je volno, tak je v posilovně. A proto je tam, 
kde je.

Bude zima přestupová? Ohlásil už někdo odchod, 
a naopak máte vyhlédnuté posily?
Nikdo neodchází a dva hráče bychom chtěli přivést.

Tým přezimuje na druhém místě tabulky. Lídr má 
o sedm bodů více. Jak vidíte šance, že váš tým zabere, 
soutěž vyhraje a postoupí?
Hodně napoví zápas v Oldřichovicích, asi první nebo druhé 
kolo. Soutěž je ale dlouhá a vyrovnaná, tak uvidíme.
 (red)


